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Ligge eller lægge? 
 

Ligge er stilstand 
Lægge er bevægelse 

 

Bogen ligger på bordet 
Jeg lægger lige bogen på bordet 
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Nutids-r? 
 

 
Er du i tvivl om fx ”køre” eller ”kører”,  

så prøv med ”spise” i stedet 
 

Jeg vil gerne køre (spise) i bilen 
Jeg kører (spiser) lige en tur 
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Sammensatte ord? 
 

Hvis du kan sætte ”en” eller ”et” foran og 
efter ordet, er det ét ord 

 

En telefonledning 
telefonledningen  
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-ende eller -ene? 
 

-ende: udsagnsord (når det er noget, man gør) 
-ene: navneord (når det er en ting eller begivenhed) 
 

Jeg kom løbende  
Jeg vandt alle løbene 
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i eller I? 
 

”i” skal altid skrives med småt -  
medmindre, man tiltaler flere personer 

 

Hvor skal I hen? 
Vi skal i skole 
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Hans eller sin? 
 

Hvis du mener ”sin egen”, skal du skrive ”sin”. 
Hvis du mener ”en andens”, skal du skrive ”hans”. 
 

Hun kyssede sin (egen) mand 
Han stjal hans (en andens) cykel 
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Bindestreg? 
 
Når to ord har ét fælles ”led”,  

kan man sætte en bindestreg i stedet for ledet 
 

Morgen- og aftensmad 
Haveborde og -stole 
Arbejds- og fridage 
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Egennavne med stort 
 

Når der er tale om navnet på noget,  
skal det altid skrives med stort.  

 

Personer:  Louise, Michael, Dronning Magrethe 

Steder:  Danmark, Tivoli, Gylling Efterskole 

Perioder:  Romantikken, 2. Verdenskrig 
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Synes eller syntes? 
 

Synes er noget, du synes nu 
Syntes er er noget, du syntes tidligere 

 

I dag synes jeg, det er let 
I går syntes jeg, det var svært 
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Lå eller lagde? 
 

Man bruger ”lagde”, når der er bevægelse 
Man bruger ”lå”, når noget er i ro 

 

Han lagde hatten på bordet 
Der lå den resten af dagen 
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Nogen eller nogle? 
 

Hvis du mener ”nogen som helst”, skal du skrive ”nogen”. 
Hvis du mener ”nogle få”, skal du skrive ”nogle”. 

 

Er der nogen (som helst) hjemme? 
Har du nogle (få) mønter, jeg må få? 
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Får eller for? 
 

Hvis det handler om ”at få”, 
skal du skrive ”får” 

 

Jeg får (at få) løn i morgen 
Jeg vil gerne gøre noget for andre  

Han får (at få) snart en kæreste 
Det sker for sidste gang 
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Vist eller vidst? 
 

Hvis man kan sige ”vist nok”,  
skal du skrive ”vist” 

 

Det der er vist (nok) min 
Det har jeg da altid vidst  
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Og eller at? 
 

Hvis du kan erstatte ”og/at” med lyden ”å”, 
skal du skrive ”at” 

 

De begyndte at [å] løbe 
Husk at [å] smile 


